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HALF MILJOEN EURO VAN 'PARTNERS VOOR WATER' 

Nederland helpt mee 
aan verbetering water
beheer in Oekraïne 
Altena, het kennisinstituut van Wapeningen Universiteiten Researchcentrum, probeert sinds 2001 de 
problemen met het waterbeheer in de Oekraïne in kaart te brengen. Het project heet Watermuk (Water
management Ukraine]. AJgelopenjanuan rapporteerde Atterra de stand van zaken aan 'Partners voor 
Water'. In Partners voor Water werken vijf ministeries (Verkeer en Waterstaat, landbouw. Natuur
beheer en Vissen], Milieu, Buitenlandse Zaken en Economische Zaken) samen met ab doel andere landen 
gebruik te laten maken van de Nederlandse kennis op hetgebied van waterbeheer. Partners voor Water 
heeft toegezegd het project tot eind 2004 te steunen en stelt daarvoor een half miljoen euro beschikbaar. 
Met ditgeld hoopt Altena een eerste stap te zetten naar de verbetering van het waterbeheer in de 
Oekraïne. De imgariewerken op de Krim is een van de projecten die hiervoor in aanmerking komen. 

Het irrigatiesysteem vormt een voor
beeld van de wijze waarop in de Sovjet-Unie 
de zaken werden aangepakt. Het is een 
enorm bouwwerk dat de landbouw, indu
strie, de drinkwatervoorzieningen en de vis
serij van water voorziet. Het Noordelijk 
Krimkanaal heeft een lengte van 402 km en 
kan 380 kubieke meter water per seconde 
aan. Verdeeld over de lengte van het kanaal 
pompen vijf pompstations het water, dat 
van de rivier de Dnepr afkomstig is, naar een 
hoogte van 192 meter. Van het water in het 
kanaal werd 85 procent voor irrigatie 
gebruikt. Het communistische bouwwerk 
zorgde ervoor dat 300.000 hectare bouw
grond van water werd voorzien. De bouw, 
die in 1963 begon, is eigenlijk nooit voltooid. 
De vierde en laatste fase van het project was 

nog niet klaar toen de Sovjet-Unie uiteen
viel. 

Het kantoor van het Staatscomité voor 
Watermanagement is gevestigd in Simfero
pol, de hoofdstad van de Krim. Nikolay 
Miroshnichenko, de voorzitter van het 
comité, wijst het Nootdelijk Krimkanaal aan 
op een kaart die aan de muur van zijn kan
toor hangt. Het geheel omvat 1400 km kleine 
irrigatiekanalen, 400 pompstations, in totaal 
380 Megawatt en 3000 mensen aan personeel. 
Hij is er nog steeds van onder de indruk en 
wil graag dat wij dat ook raken, maar op de 
vraag wat de ptoblemen zijn moet de voor
zitter van het Staatscomité zuchtend toege
ven dat het irrigatiesysteem niet meer van 
deze tijd is. 

"Hoewel het irrigatiesysteem nog steeds 
functioneert, is de conditie waarin het zich 
bevindt slecht. Daarbij komt dat het distri
butienetwerk te grootschalig is en niet is 
afgestemd op de huidige situatie van kleine 
afnemers. Bovendien zijn op de Krim te wei
nig boeren, waardoor de vraag naar water in 
tien jaar tijd met 50 procent afnam". 

De problemen waar Nikolay Miroshni
chenko mee te kampen heeft, zijn niet alleen 
die van een verwaarloosd irrigatiesysteem. 
Door de halfslachtige wijze waarop de priva
tisering van de kolchozen (collectieve land
bouwbedrijven) is doorgevoerd, zijn slecht 
georganiseerde en onproductieve landbouw
bedrijven ontstaan. Boeren hebben weliswaar 
een stuk land van een paar hectare, maar blij
ven onderdeel van een grotet landbouwbe
drijf Distributiekanalen voor hun producten 
zijn er niet meer en Rusland, waarheen in de 
Sovjettijd verplicht of vrijwillig alle land
bouwproducten gingen, is als afzetmarkt 
geheel weggevallen. De boeren produceren 
voor eigen consumptie en wat overblijft 
wordt gebruikt als betaalmiddel. Hierdoor 
beschikken de boeren niet ovet de financiën, 
waarmee ze de irrigatie van hun landbouw
grond kunnen betalen. Maar niet alleen de 
afnemers van het water hebben geen geld. 
Ook de Oekraïense overheid is armlastig en 
heeft niet de middelen om de irrigariebu-
reau's in de diverse rayons te helpen. 

"Wij hebben geld nodig", zegt Nikolay 
Miroshnichenko dan ook: "Maar ook afne
mers van het water. Misschien zijn er Neder
landse boeren die hier een boerderij willen 
beginnen. De grond is goed". 

Nederland 100 jaar geleden 
"Ja, dat horen wij wel vaker in de Oekraï

ne," zegt Gerbert Roerinlc "Geef ons geld en 
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dan komt alles in orde, maar dat lijkt mij 
niet zo'n goed idee". Gerbert Roerink is pro
jectleider van Watermuk bij Alterra. Wat zijn 
de problemen voor irrigatie op de Krim?: 
• hoge energiekosten 

Al wordt slechts eenderde van de ener
giekosten voor waterlevering doorberekend 
aan de boeren, zelfs dat kunnen ze niet 
opbrengen; 
• verouderde irrigatie-infrastructuur 

Een groot deel hiervan op de boerenbe
drijven verkeert in een dusdanig slechte staat 
dat het niet meer functioneert. Veel boerde
rijen schakelen over naar regenafhankelijke 
landbouw en een ondermaats gebruik van de 
grootschalige irrigatiesystemen; 
• de privatisering 

Privatisering brengt de grote irrigatie
systemen in gevaar. Een sprinklersysteem 
voorziet nu meer dan 20 geprivatiseerde boe
ren van water, maar van wie is het systeem? 
Samen met micro- en macro-economische 
problemen geven deze punten aan waar het 
spaak loopt. Toch komt Alterra tot de con
clusie dat geïrrigeerde landbouw wel dege
lijk rendabel kan zijn op de Krim. Met 
behulp van een gewasgroeimodel (Crop 
Growth Monitoring System) werd de poten
tiële gewasopbrengst van wintertarwe en 
maïs berekend. Uit de uitkomst bleek dat 
met een verbeterd gewas- en waterbeheer de 
opbrengsten verdubbeld kunnen worden. 

Nu de problemen in kaart zijn gebracht, 
is de volgende stap voor Alterra de Oekraïen
se partij te overtuigen van de noodzaak van 
een aantal veranderingen. Gerbert Roerink: 
"De situatie van de huidige Oekraïense land
bouw is te vergelijken met die van de Neder
landse 100 jaar geleden. Om te zorgen dat de 
landbouw en het irrigatiesysteem op een 
gezonde wijze gaan functioneren, zal vol
gend jaar een ruilverkavelingproject gestart 
worden. De Rabobank geeft op de Krim aan 
boeren voorlichting over het opstellen van 
een goed ondernemingsplan waarmee ze 
krediet kunnen aanvragen. Een paar bedrij
ven draaien goed, maar weten op het gebied 
van ondernemersschap niets. Uiteindelijk 
zal geld gevraagd moeten worden bij de 
Wereldbank of de Ontwikkelingsbank. Die 
banken willen een plan zien". 

Oude en te grote pompen 
Met Valéry Lyanshevskiy, directeur van 

Watermuk op de Krim, en Vjatsjeslav Sji-
monov, de chef beheer waterwerken in het 
rayon Dzjankoj, maken we een rondje lang 
het irrigatiesysteem. We kijken uit over het 
40 meter brede kanaal. De droge tijd is 
begonnen. Sinds twee weken stroomt weer 
water door het irrigatiekanaal. "Ik werk hier 
al sinds 1970. Het kanaal heb ik zien uit

groeien tot een irrigatiesysteem dat de hele 
Krim beslaat," vertelt Valeriy Lyanshevskiy. 
"En het na 1991 langzaam zien aftakelen," 
voegt hij er aan toe. 

Van automatisering is in ieder geval nog 
geen sprake. De vraag om irrigatiewater 
wordt telefonisch gemeld in de controleka
mer op het hoofdkantoor. In de pomphuizen 
is permanent een medewerker aanwezig aan 
wie telefonisch wordt doorgegeven hoeveel 
water uit het hoofdkanaal kan worden 
gepompt. Alles wordt op papier bijgehouden 
om het later bij de boer in rekening te kun
nen brengen. 

"De pompen zijn oud en te groot. Nu 
wordt een boer gedwongen teveel water af te 
nemen en hij moet dat dan maar regelen 
met boeren in zijn omgeving. Ik heb geen 
idee hoe wij dit bestuurlijk moeten aanpak
ken", zegt Vjatsjeslav Sjimonov. Hij bena
drukt het belang van het Watermukproject. 

Wanneer we in een pomphuis de oude 
Ural Gydromash pompen bekijken, kijkt 
vanaf de muur Lenin streng op ons neer. De 
omschakeling van de centrale planeconomie 
naar de vrije markteconomie stelt Sjimonov 
voor veel problemen. In plaats vanuit Mos
kou komen tegenwoordig de salarissen uit 
Kiev, tenminste als wordt uitbetaald. Terug 
op het hoofdkantoor laten Sjimanov en 
Lyanshevskiy het wagenpark van het irriga
tiebureau zien. "Wij hebben auto's uit elke 
Sovjetperiode," zegt Sjimonov ironisch. De 
verzameling oud roest doet de vraag rijzen of 
er ook bij zijn die kunnen rijden. 

Harde ingrepen 
Toch zijn er wat lichtpuntjes. Een paar 

boeren is het gelukt om hun bedrijf winst
gevend te krijgen door over te schakelen op 
het verbouwen van wijn, waarvoor minder 
watet nodig is. "Mogelijk zijn harde ingre
pen nodig om het irrigatiesysteem op de 
Krim rendabel te krijgen. Wanneer de water
afname zo'n groot kanaal niet rechtvaardigt, 
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moet misschien een gedeelte buiten gebruik 
worden gesteld". Gerbert Roerink ziet wei
nig in alleen financiële steun. Hij is bang dat 
het geld in de bodemloze put van slecht 
bestuur en corruptie verdwijnt. Het pro
bleem moet integraal worden aangepakt. 
Daarom werkt Alterra samen met het Land
bouw Economisch Instituut en wordt een 
aantal consultants getaadpleegd, zoals DHV, 
DLV en DLG, Rijkswaterstaat en het Water
schap Groot-Salland. Zij gaan de boeren en 
de Oekraïense overheid begeleiden en helpen 
bij het omschakelen naar een marktecono
mie. Volgens Roerink is een leuke bijkom
stigheid dat de Nederlandse organisaties zo 
worden gedwongen om met elkaar samen te 
werken. Hierdoor heeft ook Nederland pro
fijt van het Watermuk-project. Inmiddels is 
de eerste boer vanuit Groot-Salland vertrok
ken naar de Krim om daar zijn geluk te 
beptoeven, maar het zal nog even duren 
voordat de Oekraïne weer de graanschuur 
van Europa genoemd kan worden, f 
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